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داریم

 افزایش نارضایتی ها
 با طرح افزایش یارانه 

رئیس مجلس وعده داد در جریان 
تنظیم برنامه هفتم توسعه به موضوع 
سرمایه گذاری برای توسعه علم و تحول 
اقتصادی با کمک پیشرانان علمی توجه 
شود.  محمدباقر قالیباف گفت: گاهی 
علم را برای علم و توسعه علم مورد توجه 
قرار می دهیم؛ این خوب است اما در 
شرایطی هستیم که باید مسئله محور 
حرکت کنیم. حالا ما سیاستمداران باید 
پیشرانان تحول اقتصادی را مشخص 
کنیم و اولویت ها و ظرفیت ها را پای کار 
بیاوریم. نقطه ضعف ما سیاستمداران 
همین است کــــه با هزاران زحمت 
تکنولــــوژی مـــــی آورند امــا جایی 
که باید سرمایه گذاری شود اول مشکل 
است. قالیباف ادامه داد: ما نقدینگی 
لجام گسیخته داریم، ولی برای بردن 
آن به فضای تولید و سرمایه گذاری، 
چگـونگی ســــرمایه گذاری را بازتولید 
کنیم - خصوصا وقتی تحریم هستیم و 
سرمایه گذاری خارجی نداریم - باید از 
سرمایه داخلی استفاده کنیم این ضعف 
کار ماست. ما در سال گذشته در مجلس 
سعی کردیم اقدامات لازم را انجام دهیم 
و حالا هم باید سیستم اداری و اجرایی 
و مکانیزم سرمایه گذاری را به بخش 

خصوصی سوق دهیم.

یک استاد اقتصاد درباره طرح های 
جـدید اقتصــــادی دولــــت از جمله 
افزایـــش یارانـــــه ها می گوید: »این 
اقدامات و تصمیم ها تنها نارضایتی 
را بیشترخواهد کرد. برخلاف آنچه 
طراحان این سیاست ها تصور می کنند 
که می توانند درجه رضایت عمومی را 
فراهم کنند، اگر در شرایط کنونی، رقم 
حمایت ها به جای دو برابر، ده برابر هم 
شود، هیچ دردی از مردم را دوا نمی کند 
اما هزینه های زندگی مردم را به شدت 
افزایش خواهد داد.« حسین راغفر، 
اظهار کرد: »پرسش اصلی این است که 
این منابع از کجا قرار است تامین شود؟ 
آیا این یک مقدمه است برای اینکه یک 
افزایش شدید در قیمت حامل های 
انرژی و قیمت ارز ایجاد شود و از آن 
محل تامین شود؟ اگر این اتفاق رخ 
دهد، یک اقدام سیاسی از پیش محکوم 
به شکست است.« وی در پاسخ به اینکه 
چرا این اقدام محکوم به شکست است، 
گفت: »علت، نتایجی است که در دولت 
دهم هم عملا اجرا شد و مشکلات جدی 
را بر اقتصاد ایران تا کنون تحمیل کرده 
است. نتایج اقتصادی آن هم افزایش 
شدید تورم، افزایش شکاف طبقاتی در 

جامعه و.. است.«

سـرمقــاله

پیش بینی آنچه که در مذاکرات دور هشتم احیای برجام خیلی سخت 
و دشوار است اما دوست داریم در خصوص به نتیجه رسیدن مذاکرات در 
دور هشتم خوشبین باشیم. به این صورت که آمریکا اعلام کند به برجام 
باز خواهد گشت، تحریم هایی که ایران خواهان برداشته شدن آنها است را 
لغو کند و در مقابل ایران نیز به تعهدات برجامی خود عمل کند. اما آنچه 
که از تحولات پیرامون مذاکرات پیدا است چشم انداز روشنی در مورد 
این مذاکرات دیده نمی شود و این احتمال وجود دارد که در صورت عدم 
حل اختلافات در دور هشتم شاهد ادامه مذاکرات در دور های نهم، دهم 
و... نیز باشیم. چرا که اکنون طرفین هیچ نشانه ای از سازش، عقب نشینی، 
مصالحه یا هر اسم دیگری از خود نشان نمی دهند. ایران مصرا تاکید دارد 
که باید تمامی تحریم های بعد از 8 می 2018 بر داشته شده و راستی 
آزمایی شود و تضمینی هم بگیرد که دولت  های بعدی آمریکا کار ترامپ 
را تکرار نکنند. آمریکایی ها نیز مطرح می کنند که هیچ یک از این کارها 
را نمی توانند انجام دهند. تازه انتظار دارند که بازگشت آنها به برجام 
زمینه را برای مذاکره در مورد متن برجام و موضوعات غیر برجامی فراهم 
کند. این دو خواسته خیلی با هم تفاوت دارد. البته از آنچه در اتاق  های 
دربسته رخ می دهد و اطلاعات محرمانه و کشف نشده چیزی در میان 
نیست اما چیزی که به صورت آشکار دیده می شود این است که چندان 
جای امیدواری نیست. ضمن اینکه هر چه زمان می گذرد از نظر طرف 
غربی ایران به ادعای خودشان خطرناک تر هم می شود. مثلا رزمایشی که 
چند روز پیش انجام شد طرف مقابل را بیش از پیش ترسانده است. هر 
چند این یک تکنیک مذاکراتی هست که ایران دست بالا را داشته باشد 
و هشدار دهد که اگر بخواهد اقدامی علیه کشورمان انجام شود و اسرائیل 
بخواهد دست از پا خطا کند ایران واکنش متقابل نشان می دهد و این 
مساله برای حفظ امنیت کشور کاملا ضروری است. اما آن طرف قضیه را 
نیز باید دید که ترس از ایران افزایش پیدا می کند. تحریم های آمریکا نیز 
همین طور است؛ هر چه بیشتر زمان می گذرد فشار بیشتری بر ایران وارد 
می کند و ایران باید راه های سخت تری را برای دور زدن تحریم بگذراند. 
بنابر این از یک جنبه گذشت زمان خیلی هم کمک کننده نیست. ایران 
2022 با ایران 2015 خیلی فرق کرده و سطح توان ملی اش افزایش 
یافته است. آمریکایی 2022 نیز آمریکای 2015 نیست و جهان نیز تغییر 
کرده است. بنا بر این اینکه انتظار داشته باشیم همه چیز به سال 2015 
بازگردد مقداری با واقعیت ها همخوانی ندارد. اگر قرار بود مذاکرات در 
دور هشتم به توافق برسد شاید در همان دورهای سوم و چهارم به نتیجه 
می رسید اینکه مذاکرات در هفت دور به نتیجه نرسیده بعید است که در 
دور هشتم اتفاقی بیفتد مگر اینکه شاهد یک رخداد عجیب و غریب و 
شبه معجزه ای باشیم که یک تصمیم بنیادین در پایتخت های کشورهای 

ذیربط به خصوص تهران و واشنگتن گرفته شود. 

توافق در گرو تصمیم بنیادین تهران و واشنگتن 

 برخورد با متخلفین حادثه
 تصادف اهواز

مجمع نمایندگان استان خوزستان ضمن تسلیت در 
پی درگذشت 10 نفر از هموطنان مان در حادثه تصادف 
جاده خرمشهر به اهواز خواستار برخورد با متخلفین این 
حادثه شد. علی نیکزاد پیام تسلیت مجمع نمایندگان 
استان خوزستان در خصوص حادثه ناگوار تصادف جاده 
خرمشهر – اهواز را به شرح زیر قرائت کرد: درگذشت 
10 نفر از هموطنان در تصادف جاده خرمشهر – اهواز را 
تسلیت می گوییم و برای 1۶ مجروح این حادثه آرزوی 
سلامتی داریم، این عزیزان عمدتا از کارگران زحمتکش 
بودند. مجمع نمایندگان استان خوزستان درخواست 
دارد که با متخلفین حادثه جاده خرمشهر – اهواز 

برخورد شود.

 آمادگی برای اصلاح اشکالات
 طرح صیانت

قائم مقام مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه 
نظرات مرکز پژوهش ها درباره طرح صیانت دقیقا همان 
نظرات دوره قبلی بود، گفت: در متن نامه ارسالی تاکید 
شده که مرکز آمادگی اصلاح اشکالات وارده بر طرح را 
دارد تا موضوع مدیریت فضای مجازی همچنان بدون 
ضوابط قانونی، یله و رها نباشد. عطاا... رفیعی آتانی با 
اشاره به طرح صیانت از فضای مجازی گفت: با توجه به 
اینکه این روزها دوباره موضوع طرح حمایت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی به دلیل ارجاع آن به مرکز 
پژوهش ها در فضای سیاسی کشور مطرح شد، مرکز 
پژوهش ها به دلیل انجام مسئولیتی که مجلس مجددا 
بر عهده اش گذاشت، بنا بر رویه مرسوم خود، در مرکز 
در چارچوب یک کارگروه مشترک با مشارکت همه 
معاونت های مرکز و دفاتر ذیل آنها موضوع به بحث و 

گفت و گو گذاشته شد.

 تبریک قالیباف
 به مناسبت میلاد حضرت مسیح )ع(

رئیس مجلس میلاد حضرت مسیح )ع( را تبریک 
گفت. محمد باقر قالیباف در جلسه علنی یکشنبه 
مجلس بیان کرد: فرا رسیدن عید سراسر نور و رحمت، 
میلاد حضرت مسیح علیه السلام را به تمام حق جویان 
و انسان دوستان سراسر جهان به خصوص به هموطنان 
عزیز مسیحی آشوری و کلدانی تبریک و شادباش بگویم 
و برای همه این عزیزان روزهای خوب و خوشی را آرزو 
می کنم. وی افزود: همچنین به هموطنان عزیز مسیحی 
ارمنی که سالروز میلاد باسعادت حضرت مسیح را 
همیشه در 1۶ دی ماه جشن می گیرند هم پیشاپیش 

تبریک و تهنیت عرض می کنم.

قوا دنبال افزایش قیمت بنزین نیستند
عضو کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: مجلس 
و دولت به دنبال افزایش قیمت بنزین نبوده و در 
طرح دولت صرفا هدف توزیع عادلانه یارانه بنزین 
است. هادی بیگی نژاد با اشاره به اینکه مجلس و 
دولت تصمیمی در خصوص افزایش قیمت بنزین 
اتخاذ نکرده اند، بیان کرد: در خصوص افزایش قیمت 
بنزین هیچ بحثی نه در کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی و نه در سایر کمیسیون های مجلس 
مطرح نشده است. مجلس و دولت تصمیمی برای 
افزایش قیمت بنزین ندارند. اما دولت برای عادلانه 
کردن توزیع یارانه سوخت تصمیمی را اتخاذ کرده که 
به عنوان یک ایرانی باید بگویم عده ای مغرضانه آن 
را بسیار بد به مردم منتقل کردند. وی در ادامه اظهار 
کرد: امروز عده ای در جامعه اصلا خودرویی ندارند 
و به دنبال آن یارانه بنزین نیز دریافت نمی کنند 
که این امر ناعادلانه است. دولت تصمیم گرفت 
مقدار معینی بنزین یارانه ای را توزیع کرده تا به 
سرپرست خانوار هایی که خودرو ندارند نیز یارانه 

بنزین داده شود.

خبـــر

آرمان ملی- هشتمین دور مذاکرات احیای 
برجام از امروز در هتل کوبورگ وین استارت می خورد 
و طرفین مذاکره برای حل اختلافات موجود و تقویت 
نقاط اشتراک در راستای نیل به یک توافق خوب  
تلاش می کنند. این در حالی است که پیش از این 
طرفین برجام مذاکرات دور هفتم را خوب و سازنده 
ارزیابی کرده  و نسبت به مذاکرات دور هشتم  و توفیق 
در آن ابراز امیدواری نموده اند. با این حال هنوز هم 
بسیاری معتقدند که اگر ایران به مذاکره رو در رو با 
آمریکا رضایت می داد مساله زودتر حل می شد چرا که 
اساسا قرار است آمریکایی ها تحریم های ایران را لغو 
کنند و اروپایی ها نیز آنطور که روند عملکردشان طی 
سال های گذشته نشان داده در حل این موضوع ناتوان 
بوده اند. به هر صورت مذاکرات دور هشتم شاید بتواند 
سر آغازی برای پیشرفت  هر چه بیشتر طرفین در 
مذاکره برای رسیدن به توافق باشد و آنچه مسلم است 
باید منتظر ماند و دید طرفین برجام برای رسیدن به 

توافق تا کجا از مواضع خود کوتاه خواهند آمد. 
  موضع ایران 

نگاهی به مواضع و رویکردهای کشورمان در 
خصوص مذاکرات پیش رو در جهت رسیدن به 
توافقی مطلوب و برداشته شدن تحریم ها، نشان 
می دهد که ایران هیچگاه قدمی برای به بن بست 
رسیدن مذاکرات بر نداشته و اتفاقا بر عکس همواره 
این ایران بوده که با عمل به تعهدات و وظایفش در 
قبال برجام از سایرین پیشی گرفته است. صحبت های 
اخیر اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی که مطرح 
کرده ایران غنی سازی بالاتر از ۶0 درصد نخواهد 
داشت و اجازه برای تعویض دوربین های مجتمع 
تسای کرج برای بازرسی های آژانس نشانه هایی از 
حسن نیت ایران و چراغ سبز برای توافق و مذاکراتی 
سازنده است.  قدر مسلم رویکرد ایران در مذاکرات 
وین 8، مبتنی بر مطالبه گری کشورمان در خصوص 
مسئله  رفع تحریم ها است. بدیهی است که  این 
مهم اصلی ترین پیش شرط احیای برجام محسوب 
می شود  و به همین دلیل، تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان تاکید دارد که این موضوع در اولویت 
مذاکرات میان طرفین مورد بررسی قرار گیرد.  هدف 
از این اصرار و پافشاری صحیح، بهره مندی واقعی 
ایران از رفع تحریم هاست. در هر حال، اکنون آمریکا 
و تروییکای اروپایی باید تکلیف خود را در قبال 
این مطالبه حقوقی، منطقی و مستدل کشورمان 
روشن کنند. احیای صوری برجام بدون رفع واقعی 
تحریم ها، جایی در عرصه سیاست خارجی و اقتصاد 
کشورمان نخواهد داشت. در مذاکرات وین 8، این 
مولفه به صورت خاص از سوی تیم مذاکره کننده 

هسته ای کشورمان مورد تاکید قرار خواهد گرفت. 
دراین میان، حتی به طرف مقابل ماموریت داده شده 
است تا پیشنهادات عملیاتی خود را در این خصوص  
ارائه کنند اما در دو دور قبلی مذاکرات تروئیکای اروپا 
به جای ارائه پیشنهادات سازنده در خصوص رفع 
تحریم ها صرفا به انتقاد از کلیت طرح این مطالبه 
از سوی کشورمان پرداختند. نکته اینجا است که 
آمریکا و اروپایی ها در صدد هستند با تاکید مداوم بر 
محدودیت زمان در مذاکرات از یک سو و کارشکنی 
در پروسه احیای واقعی برجام، کشورمان را نسبت به 
پذیرش توافقی یکطرفه تحت فشار قرار دهند. اما ایران 
صرفا به توافق خوب می اندیشد و توافق خوب، توافقی 
است که ضریب پایداری بالا و قابلیت ابطال پذیری 
پایینی داشته باشد و مهم تر از آن تضمین محور و 
تعهد محور باشد. حال باید دید این رویکرد چه میزان 
از سوی طرف های مقابل مورد قبول واقع خواهد شد. 

 حمایت شرقی ها
نگاهی به دسته بندی طرفین مذاکره به وضوح 
نشان می دهد که  جدای از آمریکا که در مذاکرات 
حاضر نیست طرفین مذاکرات در وین به دودسته 
موافق ایران و مقابل ایران تقسیم شده اند. جبهه 
موافق ایران چین و روسیه  و جبهه مقابل ایران 
تروئیکای اروپا متشکل از فرانسه، انگلیس و آلمان 
هستند که همواره در کنار اظهاراتشان مبنی بر حفظ 
و پایبندی به برجام و لزوم احیای هر چه سریعتر 
این توافق همواره نسبت به فعالیت های هسته ای 
ایران نیز ابراز نگرانی کرده اند. این در حالی است 
که از مذاکرات دور هفتم تا کنون روسیه و چین 
مواضعی محکم در حمایت از ایران داشته اند  و آمریکا 
را موجب بر هم خوردن توافق دانسته اند. چنانکه 
اخیرا میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات 
وین نوشته: »ما بر اساس این ذهنیت پیش می رویم 
که همه ما در یک قایق هستیم. هیچ جبهه متحدی 
علیه ایران در مذاکرات وین وجود ندارد. در دور قبلی 
گفت وگوها، مذاکره کنندگان به دنبال پیشرفت سریع 
مذاکرات بودند. ما باید تلاش خود در جهت تکمیل 
موفقیت آمیز مذاکرات در اسرع وقت، ترجیحاً تا اوایل 
فوریه هدایت کنیم. پیشرفت در مذاکرات به عوامل 
بسیار زیادی بستگی دارد و از پیش نمی توان آن را به 
صورت دقیق اعلام کرد. ابتدای فوریه به نظر می رسد، 
برنامه زمانی واقعی باشد.« سرگئی لاوروف، وزیر امور 
خارجه روسیه نیز در تازه ترین اظهارنظر خود در 
خصوص مذاکرات وین  اظهار داشته است: »مذاکره 
کنندگان وین در حال کار روی بسته ای از توافقات با 
هدف احیای برجام هستند و احتمال زیادی وجود 
دارد که این اتفاق بیفتد.« از طرف دیگر ژائو لیجیان، 

سخنگوی وزارت امور خارجه چین نیز مطرح کرده 
است: »آمریکا باید در رویکرد فشار حداکثری خود 
تجدیدنظر کرده و تمامی تحریم های غیرقانونی 
علیه ایران و نیز فشار های ناشی از این تحریم ها علیه 
کشور های ثالث را لغو کند. ایران نیز در همین راستا 
باید به پایبندی کامل به تعهدات برجامی بازگردد.« 
این نوع رویکرد طرفین چینی و روسی نشان می دهد 
که چین و روسیه با ایران در یک قایق هستند  و باید 
دید در مذاکرات دور هشتم نوع موضع گیری ها و 
سمت گیری ها از سوی تروئیکای اروپایی چگونه 

خواهد بود .
 اخلال غربی ها

هر چقدر که مواضع شرقی ها نسبت به ایران سویه 
حمایت گونه دارد بر عکس غربی ها  و به ویژه تروئیکای 
اروپایی  مواضع نه چندان سنجیده و سازنده ای نسبت 
به ایران داشته اند. چنانکه به اذعان برخی رسانه ها یک 
منبع با اشاره به مانع تراشی تیم مذاکره کننده فرانسه 
در وین گفت: پیش نویس وین در زمانی که فرانسوی ها 
نبودند، پیشرفت داشت، اما به محض بازگشت آنها، 
کند شدن روند گفت گو ها محسوس بود. این منبع 
آگاه درباره عملکرد برخی از کشور های اروپایی در دور 
پیشین مذاکرات وین گفته؛  تیم مذاکره کننده فرانسه 
نقش سازنده ای در مذاکرات ایفا نمی کرد و عمدتا با 
سنگ اندازی های خود سرعت پیشرفت در گفت و گو ها 
را تا حد قابل توجهی پایین آورده بود. این منبع آگاه 
افزود: پیش نویس ها تا حد قابل قبولی پیشرفت کرده 
بود؛ ولی بعد از بازگشت نمایندگان فرانسه از کنفرانس 
لیورپول و مخالفت آن ها با پیش نویس ها، مسیر 
مذاکرات مختل شد؛ این امر باعث شد که در جلسه 
داخلی بین کشور های 1+۴، بحث هایی شکل بگیرد.  
این در حالی است که در تازه ترین اقدام حساسیت 
برانگیز از سوی سه کشور اروپایی، لیز تراس انگلیس 
با میزبانی از وزرای امور خارجه شورای همکاری خلیج 
فارس، در بیانیه ای ضد ایرانی و مشترک با این کشور ها 
مدعی شد: »مذاکرات وین با هدف احیای برجام 
»آخرین فرصت« برای بازگرداندن امنیت به منطقه و 
جلوگیری از تشدید تنش ها است. ایران برای مقابله با 
بحران در منطقه باید این فرصت را غنیمت بداند و از 
آن استفاده کند. ایران باید علاوه بر این به حاکمیت 
ملی و تمامیت ارضی همسایگان خود احترام بگذارد 
و حمایت از گروه های نظامی را کنار بگذارد.« به نظر 
می رسد در مذاکرات پیش رو باید منتظر رویارویی 
طرفین برجام باشیم و باید دید از درون این مذاکرات 
چه نقاط اشتراکی بیرون خواهد آمد و آیا دود سفید 
توافق از هتل کوبورگ وین خارج خواهد شد یا مسیر 

مذاکرات به سمت و سوی دیگری خواهد رفت.

امیر علی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

کشورها به دنبال جایگزین کردن مسیرهای جدیدی در مقابل 
روش های پرهزینه نظیر دیپلماسی کلاسیک و سنتی، در جهت پیش 
برد اهداف و منافع متفاوت در کشورهای مختلف به  ویژه همسایگان 
خود هستند. ازاین جهت، دیپلماسی فرهنگی مدت هاست که به عنوان 
مکملی پرسود در دستور کار سیاست خارجی کشورهای دنیا قرارگرفته 
است. با توجه به این موضوع باید اذعان کرد در جهان امروز کشورهایی 
که پتانسیل ها و قابلیت های فرهنگی تمدنی قوی دارند، بر بهره برداری 
از این عناصر سودمند، حداکثر تلاش و نهایت برنامه ریزی کوتاه  مدت 
و بلندمدت را درروش کاری خود قرار می  دهند. در بازه  زمانی چند دهه 
گذشته، خروجی موفق دیپلماسی فرهنگی برخی از کشورها در این راستا 
نشان داده موفقیت در این مسیر، جایگاه و اعتبار آنان را در عرصه  روابط 
بین الملل غنی و مرتفع کرده است. حتی می توان گفت اهمیت روزافزون 
مسائل فرهنگی، آن دسته از سیاستمدارانی را که علاقه  ای به لحاظ کردن 
ارزش های فرهنگی در تصمیم های خود ندارند را مجبور به اعتراف به 
اهمیت آن کرده است. امروزه دستگاه دیپلماسی کشورها موضوعات 
فرهنگی را در سیاست خارجی راهگشای بسیاری از بن  بست های 
سیاسی می  دانند. دیپلماسی فرهنگی به کشورها اجازه می  دهد مستقیم 
با مردمان سرزمین های خارجی چه مردم عادی چه رهبران، رابطه پایدار 
معنوی برقرار کرده و از آن در جهت اهداف سیاسی، اقتصادی، نظامی و 
امنیتی بهره  برداری کند. این دیپلماسی به  ویژه میان ملت هایی که دارای 
فرهنگ و تمدن مشترک هستند، کاربردی  تر است. با توجه به موقعیت 
منطقه کشورهای آسیای مرکزی که متشکل از پنج کشور تاجیکستان، 
ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان و ازبکستان است و از طرفی این 
کشورها در طی ادوار تاریخ باستانی و پس از باستان، در گستره  قلمروی 
ایران قرار می گرفتند, ازاین  جهت ذهن بر این مسئله تمرکز می  یابد 
که باوجود این ابعاد و حجم وسیع اشتراکات فرهنگی و تمدنی بین 
کشورهای آسیای مرکزی و ایران، چرا طرفین در ادوار گذشته نتوانستند 
باوجود این میزان از پتانسیل های موجود، اتصال و نزدیکی ناشی از این 
اشتراکات تمدنی و فرهنگی را در جهت بهره برداری از منافع متفاوت در 
مصاف با یکدیگر پی  ریزی کنند. ایران با توجه بر پتانسیل ها و اشتراکات 
فرهنگی و تمدنی غنی خویش نسبت به کشورهای آسیای مرکزی، به 
دلایل درگیر بودن با بحران های بین المللی و منطقه  ای و پیدا نکردن 
مسیر واحد و ورود نکردن از نقاط عطف و پررنگ این اشتراکات فرهنگی 
و تمدنی و نهایتا در اولویت نبودن و روشن نبودن وحدت عمل تصمیم 
سازان سیاسی، نتوانسته با نگاهی واقع  بینانه بر اجماع طرح  ریزی یک 
سیاست منظم، خط و مشی واحد و هدفمندی در راه دیپلماسی فرهنگی 
نسبت به این کشورها ترسیم کند و متقابلا از بهره  برداری خروجی این 
اهداف در راستای منافع خویش بهره مطلوب را کسب کند. درصورتی 
 که امروزه ایران توانایی زیادی در بهره برداری از این مسیر فرهنگی را 
داراست و می  تواند با بهره جستن از دیپلماسی فرهنگی، منافع ملی خود 
را در ابعاد گسترده بدون هزینه های بالایی نظیر دیپلماسی کلاسیک 
و سنتی، تامین و به عرصه  ظهور برساند و درنهایت نسبت به رقبای 
خویش در این منطقه باقدرت بیشتری، قلمروی نفوذ چندوجهی و عمق 
استراتژیک و نهایتا قدرت نرم خویش را افزایش دهد. برقراری ارتباطات 
با توسل بر اشتراکات فرهنگی و تمدنی توسط دیپلماسی فرهنگی فعال 
و هوشمند از سوی ایران می  تواند بستر روابط سازنده و پایداری را در 
حوزه های دیگر نظیر اقتصاد پررونق را تقویت و گسترده کند و حتی در 
گام  های بعدی تحکیم قلمروی قدرت نرم و عمق استراتژیک را سبب 
گرداند. از این  جهت، با وجود مشکلات گسترده ای که بر سر راه ایران 
است، نظیر بحران های اقتصادی، تحریم های بین المللی، اهرم دیپلماسی 
فرهنگی بهترین راه کم هزینه برای برون  رفت از برخی مشکلات کلیدی و 
تحکیم کننده آینده  ای بهتر برای تقویت جایگاه منطقه ای و فرامنطقه ای 

ایران است.

حلقه گمشده سیاست خارجی ایران

»آرمان ملی« روند تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند:

توافـــق در ایستگاه هشتم مذاکـــرات؟

سخن روز
روند مذاکرات برجام به سمت توافق

ادامه از صفحه یک/که هرگونه قدمی برای رفع 
تحریم ها، موجب رونق شده و هرگونه اقدامی در جهت 
افزایش تحریم ها چه در دولت اوباما و چه در دولت های 
ترامپ و بایدن تاثیراتش را در اقتصاد کشور برجای 
گذاشته و شاهد بودیم. قطعا هیچ کس نمی تواند انکار 
کند که وضعیت اقتصادی امروز کشور و دلار بالای 
30 هزار تومان نتیجه تحریم هاست. آنچه مبرهن و 
آشکار است اینکه اقتصاد ایران به شدت سیاست زده 
است. یعنی منطق اقتصادی ایران به شدت به مسائل 
سیاسی هم داخل کشور و هم خارج کشور وابسته 
است و هرگونه تحول و رویدادی در داخل و خارج 
کشور در فرآیند اقتصادی کشور اثرگذار است. نه ایران 
بلکه کل جهان به نوعی اقتصادشان به مسائل داخلی 
و بین المللی گره خورده است ولی دیگر اقتصادها با 
توجه به مبادلات اقتصادی و تجاری و تحریم هایی که 
متوجهشان نیست، منطق اقتصادی محکم تری درباره 
فعالیت و نوسانات اقتصادی دارند. ولی جمهوری 
اسلامی ایران با توجه به تحریم های بلندمدتی که طی 
چند دهه گذشته به خصوص در یک دهه گذشته با آن 
مواجه بوده، اقتصادش به شدت وابسته است. کسری 
بودجه دولت در نتیجه این موضوع به وجود می آید که 
دولت نمی تواند به درآمدهای ارزی خودش دست پیدا 
کند. وقتی نتوانیم نفت بفروشیم یا نفت را زیر قیمت 
می فروشیم، نمی توانیم به آن درآمدها دسترسی داشته 
باشیم و با کسری مواجه می شویم. وقتی درآمدها 
تحقق پیدا نمی کند، اثر آن در بازار نمایان می شود 
و مجموع دلاری هم که در ذخایر خود دارد را باید 
بفروشد تا بتواند درآمد خود را به دست آورد. افزایش 
دلار می تواند در نتیجه سیاست های بانک مرکزی باشد 
یا در نتیجه رویدادها و تحولات عدم تحقق درآمدهای 
ارزی به دست آید. مهم این است که اگر دولت هم 
دست به افزایش قیمت دلار به منظور جبران کسری 
بودجه خود می زند آنهم در نتیجه تحریم ها وعدم 
تحقق درآمدهای ارزی است. اگر دولت هم بخواهد 
وضعیت کسری بودجه را بهبود بخشد، قطعا با عدم 
رفع تحریم ها گشایشی ایجاد نخواهد شد وبه نظر 
می رسد اولویت سیاسی و اقتصادی وامنیتی کشور 
در شرایط امروز چیزی جز رفع تحریم ها نیست و این 
رفع تحریم ها در پشت میز مذاکرات و رسیدن به یک 

مصالحه به دست می آید.

معاون اول رئیس جمهور:   

هزینه برای سلامت مردم سرمایه گذاری برای آینده است
معاون اول رئیس جمهور توجه به موضوع سلامت 
و بهداشت مردم را جزو سیاست های راهبردی 
دولت سیزدهم دانست و تاکید کرد: دولت و وزارت 
بهداشت در کنار صنعت پرافتخار داروسازی است 
تا دارو با قیمت مناسب و بالاترین کیفیت در 
اختیار مردم قرار گیرد.  محمد مخبر در جلسه ای 
با اعضاي سندیکای داروی انسانی گفت: تامین و 
تولید ۹۷ درصد از داروی مورد نیاز کشور توسط 
صنایع داروسازی مایه افتخار برای این بخش 
صنعت کشور است و انتظار داریم با حل مشکلات 
و همفکری و همکاری دولت و صنایع داروسازی 
3درصد مابقی نیازهای کشور در زمینه دارو به ویژه 
بیماران صعب العلاج در کشور تهیه و تولید شود. 
معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: دولت و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به دنبال آن 
است که صنعت داروسازی کشور با رفع مشکلات 
با قوت به کار خود ادامه دهد و با به روزرسانی 
تکنولوژی و تجهیزات در جهت سلامت مردم 
گام هاي موثري بردارد.  وی هر گونه هزینه برای 
تامین سلامت و بهداشت مردم را وظیفه ذاتی 
دولت و یک سرمایه گذاری بلند مدت برای آینده 

کشور دانست و ادامه داد: سه راس مثلث صنعت 
داروسازی، شرکت های بیمه و وزارت بهداشت باید 
با همفکری، همکاری و هماهنگی یکدیگر در جهت 
کاهش مشکلات مردم و حمایت از آنها در حوزه 
تامین دارو و حفظ سلامت جامعه حرکت کنند.  
مخبر با اشاره به برخی از مشکلات پیش آمده در 
روزهای گذشته برای تامین داروی برخی از بیماران 
در کشور تصریح کرد: قابل قبول نیست که با وجود 
چنین صنعت داروسازی قوی و قدیمی در کشور 
مشکلات این چنینی برای برخی از بیماران به وجود 
 آید. معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: تجربه 
تامین 150 میلیون دوز واکسن ظرف دو ماه نشانگر 
این مهم است که بخش درمان و سلامت نظام 
جمهوری اسلامی ایران توانایی دارد تمام احتیاجات 
و نیازمندی های مردم در این بخش را تامین کند.  
وی اظهار داشت: از صنعت داروسازی کشور انتظار 
داریم تا با مدیریت قیمت گذاری و همکاری وزارت 
بهداشت وضعیت دارو در کشور به گونه ای اداره شود 
که مردم برای تامین دارو در داروخانه ها دچار مشکل 
نشوند.  مخبر از داروسازان بزرگ کشور خواست 
به عنوان بازوی دولت و وزارت بهداشت راهکارها، 

پیشنهادها و برنامه جامع عملیاتی خود را برای 
توسعه صنعت دارو هر چه زودتر ارائه دهند.  معاون 
اول رئیس جمهور همچنین در خصوص برخی 
شایعات مطرح شده در زمینه حذف ارز ترجیحی 
۴200 تومانی به بخش دارو تاکید کرد: آزادسازی 
ارز ترجیحی برای بخش دارو نه در کوتاه مدت و نه 
در بلندمدت به هیچ وجه در دولت مطرح نیست 
و انتظار می رود صنایع داروسازی با قیمت گذاری 
مناسب به رفع نیازمندی های دارویی کشور کمک 
کنند. همچنین در این جلسه اعضای سندیکای 
داروی انسانی به طرح مطالبات، نگرانی ها، دغدغه ها 
و پیشنهادات و انتقادات خود در زمینه های مختلف 
به ویژه لزوم نوسازی و بازسازی صنعت داروی 
کشور، کمک به کارخانه های داروسازی برای 
سرمایه گذاری های جدید در بخش خرید تجهیزات 
و ماشین آلات و ورود تکنولوژی های روز دنیا، 
دقیق شدن فرانشیز بیماران سرپایی و بستری در 
بیمارستان ها، جلوگیری از فساد و توزیع ناعادلانه 
ارز ترجیحی در بخش دارو، اصلاح قانون مواد 
خوراکی و آشامیدنی و همچنین اساسنامه سازمان 

غذا و دارو پرداختند. 

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: دیوان عدالت 
اداری، رای به درستی عملکرد دولت روحانی در 
برخورد با فیلتر کلاب هاوس توسط اپراتورها داد. در 
زمان انتخابات ریاست جمهوری، مخابرات ایران، 
همراه اول و ایرانسل، به صورت غیرقانونی اقدام به 
فیلتر کلاب هاوس کردند. در پاسخ به این اقدام، دولت 
روحانی با صدور تصویب نامه ای جرایم سنگینی را 
برای تخلف »فیلترینگ غیرقانونی« وضع کرد. این 
تصویب نامه در دوره ی رئیس پیشین قوه قضائیه، با 
حکم دیوان عدالت اداری توقیف شد تا فیلترینگ 
ادامه یابد. دیوان عدالت اداری، رای به درستی عملکرد 
دولت روحانی در برخورد با فیلتر کلاب هاوس توسط 
اپراتورها داد. اخیرا دیوان عدالت اداری، با بررسی 
تخصصی، تصویب نامه دولت قبل را »قانونی« خوانده 
است. ؛ علاوه بر کلاب هوس، توقف اجرای مصوبه دولت 
دوازدهم را که حکم به جریمه اپراتورهای همراه اول، 
ایرانسل و مخابرات به دلیل ایجاد اختلال یا فیلترینگ 
را داده بود را از توقف اجرا خارج کرد. با توجه به زمان 
انتخابات و تغییر دولت دیوان عدالت اداری دستور به 
توقف موقت مصوبه دولت در مورد جریمه اپراتورها 
به خاطر اختلال در کلاب هاوس داد. حالا با گذشت 
نزدیک به ۷ ماه مجمع دیوان عدالت اداری با بررسی 
شکایت ها و مصوبه جریمه ای دولت برای اپراتورها، 
اعلام کرده است که این مصوبه دولت کاملا درست 
است و توقف موقت اجرای مصوبه هیات وزیران در 
اردیبهشت ماه را متوقف کرده است. مجمع دیوان 

عدالت اداری در نامه ای که نام شاکیان آن ایرانسل 
و توسعه اعتماد مبین است تأکید کرده که سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی می تواند طبق 
مصوبه دولت دوازدهم جریمه های تعیین شده را از 
اپراتورها به دلیل اختلالی که از فروردین ماه در کلاب 
هاوس ایجاد کرده اند دریافت کند. باید خاطر نشان 
شود روحانی همیشه از گسترش فضای مجازی در 
کشور حمایت کرده و نسبت به فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی واکنش نشان داده است. شاید صریح ترین 
واکنش حسن روحانی در آذرماه ۹۶ بود. وی با تأکید 
بر این که ما به دنبال فیلتر کردن شبکه های اجتماعی 
نیستیم، گفت: »وزیر ارتباطات به مردم قول خواهد 
داد که دستش روی دکمه فیلتر کردن شبکه های 
مجازی نخواهد رفت. دولت از فضای مجازی حراست 

می کند.«
 کلاب هاوس چگونه فیلتر شد

1۹ فروردین محمد جواد آذری جهرمی که وزیر 
ارتباطات بود در نشست آنلاین رئیس کل بانک 
مرکزی با کارشناسان و فعالان اقتصادی در کلاب 
هاوس حضور داشت، دقایقی قبل از آن در واکنش 
به قطع مکرر ارتباط اعضای نشست و مطرح شدن 
گمانه فیلتر شدن کلاب هاوس از عصر آن روز در ایران 
گفت: »کلاب هاوس فیلتر نیست و مشکلاتی که برای 
کاربران ایجاد شده ممکن است ناشی از مسائل فنی 
باشد. وی افزود: این اختلال فقط در زمان ۴ عصر رخ 
داد ولی اکنون کلاب هاوس فیلتر نیست و همه بدون 

فیلتر شکن می توانند وارد شوند.” آذری جهرمی گفت: 
»هم اکنون ۶۴00 نفر در این روم حضور دارند و به 
نظر می رسد ماجرای فیلتر بودن، بیشتر یک فرافکنی 
است؛ این در حالی است که »فیلتر کردن«، قواعد 
خاص خودش را دارد و نباید با مطرح کردن »فیلتر 
شدن کلاب هاوس«، اقدام به تشویش اذهان عمومی 
کرد.” یکروز پس از آن بود که زمزمه های اختلاف بین 
دولت و مخالفان برای فیلتر کلاب هاوس از شب 1۹ 
فروردین و پس از اختلال این شبکه اجتماعی در همراه 
اول شدت یافت و معزی مسئول اطلاع رسانی دولت، 
ضمن تاکید بر عدم صدور دستور رسمی قضائی، از 
عزم گروهی برای انسداد یا اختلال در کلاب هاوس 
گفت. این در حالی است که دادستان کل کشور گفته 
بود برنامه ای برای فیلتر کلاب هاوس وجود ندارد و 
وزیر ارتباطات ضمن تاکید بر گفته های دادستان کل 
کشور، بر استفاده مردم از این فضا و تعامل تاکید کرده 
بود. اعضای کابینه دولت قبل نیز در آن روزها استفاده 
حداکثری از این فضا داشتند که حساسیت های 
جریان مقابل دولت را دو چندان کرده بود. به عنوان 
مثال گفت وگوی چالشی ظریف و صالحی و همتی با 
منتقدین در این فضا سروصدای زیادی را به همراه 
داشت تا جایی که به خارج از مرزهای ایران نیز رسید 
و جمعی از سناتورهای آمریکایی مدیران کلاب هاوس 
را به خاطر ایجاد تریبون برای مسئولین دولت ایران 
 به توضیح فراخواندند. نکته قابل تامل آنجا بود که 
20 فروردین مدیر کل حوزه ریاست همراه اول هم 
صدور هر گونه دستور فضایی برای فیلتر کلاب هاوس 
را رد کرد. حسین مجلسی راد تاکید کرده بود »هیچ 
حکم قضائی یا دستوری از کارگروه تعیین مصادیق 

مجرمانه برای همراه اول ارسال نشده است.« 

رای دیوان عدالت اداری، به درستی عملکرد دولت روحانی 

رفع فیلتر کلاب هاوس؟

 اعطای مرخصی 1۰ روزه
 به محکومان مسیحی

حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس 
قوه قضائیه با صدور بخشنامه ای خطاب 
دادستان های  و  قضائی  واحد های  به 
سراسر کشور دستور اعمال مرخصی به 
مدت 10 روز برای محکومان مسیحی را 
صادر کرد. در این بخشنامه آمده است: 
به مناسبت فرا رسیدن سال نو میلادی 
2022 و میلاد حضرت عیسی مسیح )ع( و 
با لحاظ نمودن آثار مثبت و سازنده حضور 
زندانیان در کنار خانواده و در اجرای ماده 
1۹۷ آیین نامه اجرایی سازمان زندان ها، به 
کلیه محکومان مسیحی که واجد شرایط 
قانونی مرخصی بوده و در زندان به سر 
می برند یا در حال مرخصی هستند، غیر از 
جرایم جاسوسی، اقدام علیه امنیت کشور 
که محکومیت آنان بیش از پنج سال باشد، 
جرایم باندی و سازمان یافته، اخلال در 
نظام اقتصادی، سرقت مسلحانه، آدم ربایی 
و محکومان به قصاص و اعدام، به مدت 10 
روز مرخصی اعطا می گردد. دادستان های 
سراسر کشور ملزم به اجرای این بخشنامه 
بوده و بر حسن اجرای آن نظارت خواهند 
نمود. پیش از این رئیس قوه قضائیه میلاد 
حضرت عیسی بن مریم )ع( و آغاز سال نو 
میلادی را به همه مسیحیان جهان تبریک 

گفته بود. 

هیراد مخیری
کارشناس روابط بین الملل


